
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Stanis³awa Zaj¹ca

na 48. posiedzeniu Senatu
w dniu 4 lutego 2010 r.

Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Proszê o udzielenie mi informacji, w jaki sposób Ministerstwo Zdrowia planuje wspomóc w przysz³oœci
lecznictwo uzdrowiskowe dzieciêce w uzdrowisku w Rymanowie Zdroju.

Uzdrowisko w Rymanowie Zdroju, znane w ca³ym kraju, po³o¿one jest na terenie górskim, wœród la-
sów mieszanych z przewag¹ jod³y, a wystêpuj¹ce tu wody mineralne chlorkowe, jodkowo-bromkowe
z zawartoœci¹ CO2, borowina i korzystny mikroklimat z cechami klimatu górskiego i zarazem morskiego
sprzyjaj¹ osobom cierpi¹cym na choroby górnych i dolnych dróg oddechowych, choroby uk³adu pokar-
mowego, choroby dzieciêce. Uzdrowiska dzieciêce powsta³y tutaj ju¿ w drugiej po³owie XIX wieku.

Obecnie zg³aszaj¹ siê do mnie pracownicy administracji, wychowawcy, dyrekcja Zespo³u Szkó³ Spec-
jalnych, a tak¿e spo³ecznoœæ Rymanowa Zdroju z proœb¹ o interwencjê, bowiem dzia³alnoœæ uzdrowiska
zamiera. Znajduj¹ce siê tutaj dzieciêce sanatoria s¹ puste, coraz mniej dzieci przyje¿d¿a do Rymanowa
Zdroju po zdrowie, mimo i¿ w rzeczywistoœci coraz wiêcej dzieci i m³odzie¿y zmaga siê z d³ugotrwa³ymi
problemami zdrowotnymi i potrzebowa³oby leczenia uzdrowiskowego.

Problem ten wynika przede wszystkim z niedostatecznego finansowania leczenia uzdrowiskowego
oraz trudnoœci w uzyskaniu dostêpnoœci do lecznictwa uzdrowiskowego. We wczeœniejszych latach wie-
lu ma³ych pacjentów skorzysta³o z lecznictwa uzdrowiskowego. Tak¿e szko³a sanatoryjna przez ca³e
dziesiêciolecia prowadzi³a skuteczn¹ i ze wszech miar potrzebn¹ dzia³alnoœæ wychowawcz¹ i dydaktycz-
n¹ na rzecz m³odego pokolenia. Obecnie przygotowane do tego celu obiekty nie s¹ w pe³ni wykorzystane,
a potrzebuj¹cych dzieci jest mnóstwo. Taka sytuacja powoduje, ¿e marnowany jest potencja³ zawodowy
oraz niweczony jest dorobek kilku pokoleñ ludzi, którzy stworzyli dzieciêce uzdrowisko. Baza lokalowa
obiektów nie jest wykorzystywana. Zdaniem interweniuj¹cych, nasz kraj powinien zapewniæ mo¿liwoœæ
skorzystania z leczenia uzdrowiskowego tym dzieciom, które potrzebuj¹ takiego leczenia. Przynajmniej
dwustu kuracjuszy miesiêcznie powinno mieæ do niego dostêp, bo przecie¿ œrodki przeznaczone na pro-
filaktykê chorób dzieci niew¹tpliwie przynios¹ efekt w postaci mniejszej liczby chorych dzieci, a zatem
mniej œrodków trzeba bêdzie przeznaczyæ na kosztowne leczenie w szpitalach.

Maj¹c powy¿sze na uwadze, zwracam siê do pani minister z nastêpuj¹cymi pytaniami.
Czy ministerstwo zamierza w najbli¿szym czasie wspomóc finansowo – w ramach programów wspie-

rania profilaktyki zdrowotnej – uzdrowiska dzieciêce znajduj¹ce siê w trudnej sytuacji?
Jakie dzia³ania zamierza podj¹æ ministerstwo w celu wspierania profilaktyki uzdrowiskowej oraz

u³atwienia dzieciom dostêpu do leczenia w uzdrowiskach?
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